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 الموخص:
وًي اهػوٓم ّدفث اهدراسة هوحػرف إهى دهر يػوى اهػوٓم اهشرغٕة في يٓازْة الاٍضرافاة اهفكرٔة اهػلدٔة هدى ؼلاب المرصوة اهذآٍٔة يٌ هزْة ٍظر يػ

ة اهػشٓائٕة اهؽتلٕة ( يػوًاً هوػوٓم اهشرغٕة يٌ يدَٔحي أةْا هخًٕس يشٕػ ، هكد أُخحٕرها ةاهؽرٔل120اهشرغٕة ةًَؽلة غسٕر. هجكٍٓث غَٕة اهدراسة يٌ )
( فلرة، كًا جى اهحأكد يٌ ضدكْا يٌ خلال غرعْا على يسًٓغة يٌ 24، هكد جى زًع ةٕاٍاة اهدراسة يٌ خلال اسحتاٍة كام اهتاصخ ةحطًًْٕا جكٍٓث يٌ )

يٌ سلايحْا اهوغٓٔة، هكًا جى اهحأكد يٌ المضكًٌٕ المحخططٌٕ في اهسايػاة اهسػٓدٔة، هفي اهحػوٕى اهػام لمػرفة يدى يَاستحْا هغرض اهدراسة؛ ههوحأكد 
( . هكد أشارة ٍحائر اهدراسة إهى أنّ جٓظٕف الأٍشؽة 0.87دتاجْا ةؽرٔلة الاجساق اهداخوي هوفلراة ةاسحخدام يػادهة )كرهٍتاخ أهفا(، صٕخ ةوؼ يػاين اهذتاة )

خلال اسحغافة ةػظ اهػوًاء هالمحخططٌٕ اهشرغٌٕٕ في المدرسة، لمَاكشة  المدرسٕة هِ دهر ةارز في يٓازْة الاٍضرافاة اهفكرٔة اهػلدٔة هدى اهؽلاب، يٌ
صٕد اهطف اهؽلاب غٌ المسحسداة اهفكرٔة هغلاكحْا ةاهػلٕدة، كًا كشفث ٍحائر اهدراسة أٍِ ٔلع على غاجق يػوى اهػوٓم اهشرغٕة يسؤههٕة غظًى في جٓ

إًّٔة صسٌ اهظٌ ةالمسوًٌٕ هغدم اهحسرع في إؼلاق الأصكام على آصاد اهَاس، هعلى إًّٔة هزًع اهكوًة هاهتػد غٌ إدارة اهفحٌ، هكد أكدة اهدراسة على 
ب، هاهػًن على يراغاة المرصوة اهػًرٔة هوؽاهب في اهَطش هاهحٓزِٕ هاخحٕار الأسوٓب اهضسٌ في اهضٓار، هيَاكشة الاٍضرافاة اهفكرٔة اهػلدٔة هدى اهؽلا

ٓغظة اهضسَة. هفي عٓء ٍحائر اهدراسة ٔٓضي اهتاصخ ةغرهرة جفػٕن يػوى اهػوٓم اهشرغٕة هلأٍشؽة المدرسٕة دراسة أستاةْا هيػاهسحْا ةاهضكًة هالم
ة أةرز شتْاة هجػدد يسالاجْا ةًا ٔكفن هوؽلاب المشاركة فْٕا، هةًا ٔساغد يػوى اهػوٓم اهشرغٕة على الاهحلاء ةؽلاةِ، هجغًٌٕ يلرراة اهػوٓم اهشرغٕ

ٔة المَضرفة، هيَاكشحْا ةأسوٓب اهسؤال هاهسٓاب، هؼرح الاشكالاة المحٓهدة يَْا صحى ٔكٓن اهؽاهب على ةطٕرة يٌ أيرُ، كًا ٔٓضي المَاّر اهفكرٔة اهػلد
اهػاية رهع اهرئاسة كذهم ةحفػٕن دهر اهشراكة ةٌٕ المؤسساة اهحػوًٕٕة هاهحٓزْٕٕة اهرسًٕة، كالمدارس هفرهع هزارة اهشؤهن الإسلايٕة هاهدغٓة هالإرشاد ه ف

 هلأفحاء ةْدف جٓزِٕ اهشتاب هيَاكشحْى هجضطَْٕى يٌ المَاّر اهفكرٔة اهػلدٔة المَضرفة.

 يػوًٓ اهػوٓم اهشرغٕة. -ؼوتة المرصوة اهذآٍٔة -الاٍضرافاة اهفكرٔة اهػلدٔة كلمات مفتاحية: 
 The role of the Islamic teachers in encountering the intellectual ideological deviations among 

high school’s students based on the Islamic teachers perspectives in Asir region 
Abstract: 
The study aimed at identifying the role of Islamic teacher's in facing the intellectual distractions for the secondary 
school students in Saudi Arabia from the perspective of Islamic education teachers. A sample of (120) Islamic 
education teachers from Abha and Khamis Mushait cities were selected in a stratified random manner. A 24-item, 
valid and reliable questionnaire devised by the researcher was utilized in data collection. The results of the study 
revealed that the school activities can play a prominent role in facing intellectual distractions by hosting some of the 
religious leaders and community leaders and figures at the school for open discussion with the students about the 
new topics in relation to the faith. Also, it confirms the Islamic teacher’s responsibilities to do researches about the 
causes of intellectual distractions and how to solve and deal with them. Finally, this study revealed the importance of 
taking into account the age of the student while teaching students about intellectual deviations in order to produce 
effective citizens. 
In the light of the findings, the researcher recommends that school principals and Islamic teachers have to encourage 
students to design school activities in order to meet their needs. Moreover, the school curriculum should focus on 
how to improve the high thinking skills for high school students because they will have cognitive ability to distinguish 
between the right and wrong ways. Finally, the researcher recommends to take into account the importance of 
partnerships between public and private sectors which would help the design makers in the Ministry of education to 
achieve its educational goals. 

Keywords: intellectual distractions - Islamic education teachers 
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